
   مینا دارابی

پیراپزشکی  رشته های  دانشجویان  از  جمعی  سپید: 
نسبت به پذیرش دانشجو در مقطع کاردانی رشته های 
مشابه اعتراض کردند. موضوعی که بیش از هر چیز 
نشان دهنده رویکرد وزارت بهداشت نسبت به حل 
نیروی موردنیاز در مراکز درمانی و افزایش پوشش 

خدمات درمانی است.
علی رغم آنکه مسئولان آموزشی وزارت بهداشت 
برای  دانشجو  پذیرش  ظرفیت  که  بودند  داده  قول 
سال جاری تثبیت شود اما اضافه شدن ظرفیت برخی 
رشته ها نظیر تکنسین سلامت دهان و پذیرش دانشجو 
در مقطع کاردانی باعث نگرانی دانشجویانی شده است 
که همین عنوان رشته ها را در مقطع کارشناسی و در 

دانشگاه های علوم پزشکی تحصیل می کنند.

تربیت بیش از 500 تکنسین سلامت دهان
سال  رشته  انتخاب  راهنمای  دفترچه  براساس 
مقطع  برای  آزمون  طریق  از  نفر   1319 گذشته، 
کاردانی فوریت های پزشکی پذیرفته شدند. این در 
حالی است که در سال جاری این عنوان رشته از ذیل 
پذیرش رشته های نیمه متمرکز حذف شد. برخلاف 
دفترچه سال گذشته در دفترچه امسال در ده عنوان 
رشته که شامل کاردانی اتاق عمل، بهداشت حرفه ای، 
بهداشت عمومی و خانواده، بهداشت عمومی و مبارزه 
با بیماری، بهداشت محیط، تکنسین سلامت دهان، 
علوم آزمایشگاهی، مامایی، مدارک پزشکی و هوشبری 
بدون آزمون دانشجو می پذیرد. بیشترین تعداد دانشجو 
مربوط به رشته کاردانی تکنسین سلامت دهان با تعداد 
697 نفر و بدون آزمون است. اتفاقی که در راستای 
ورود تکنسین سلامت دهان به شبکه پزشک خانواده 

ایجادشده است. 
در این میان سهم زیادی از پذیرفته شدگان دوره 
کاردانی بدون آزمون در سال جاری، رشته های بهداشتی 
هستند. بهداشت عمومی مبارزه با بیماری با پذیرش 
155 نفر، بهداشت عمومی و خانواده با پذیرش 130 

نفر بعد از رشته تکنسین سلامت دهان در رتبه های 
بعدی ازنظر پذیرش دانشجو قرار می گیرند.

و  مامایی  دانشجویان  از  جمعی  راستا  همین  در 
به  نسبت  بهداشت  وزیر  به  نامه ای  در  پیراپزشکی 
پذیرش دانشجو در این رشته ها در مقطع کاردانی و 
به صورت بدون آزمون ابراز نگرانی کردند. در بخشی از 
این نامه آمده است: »امروز شاهد اتفاقات تأسف باری 
در جامعه پیراپزشکی هستیم که خیل عظیم اعتراضات 
قانون  وضع  است.   داشته  دنبال  به  را  دانشجویی 
بی پایه و اساس پذیرش دانشجویان بدون کنکور در 
مقطع کاردانی در رشته های مامایی ،هوشبری، بهداشت، 
... نگرانی عظیمی  علوم آزمایشگاهی، اتاق عمل و 
برای دانشجویان این رشته ها و حتی سایر رشته های 
علوم پزشکی در پی داشت زیرا هیچ تضمینی وجود 
اپیدمی سایر رشته های علوم پزشکی  این  ندارد که 

را در برنگیرد.
از سال گذشته این طرح توسط وزارت بهداشت 
اجرایی شد و سهمیه برای پذیرش دانشجوی کاردان 
بدون کنکور به دفترچه های انتخاب رشته وارد شد. 
امسال این سهم نه تنها به دو برابر ظرفیت سال گذشته 

رسید، بلکه به بسیاری از رشته های دیگر هم سرایت 
کرده است. اگر جلوی این رویه گرفته نشود مشخص 
نخواهد بود که در آینده نه چندان دور چه چیزی در 
انتظار جامعه پیراپزشکی خواهد بود و عملا تمامی 
تلاش های دانشجویان کنونی برای قبولی در این رشته ها 
بر باد می رود و تکنسین های کار نابلد وارد عرصه 
کارشده و با بازی باجان ملت، اعتماد مردم هم نسبت 

به جامعه پزشکی از بین خواهد رفت.«

فرصت شغلی، مهم ترین نگرانی پیراپزشکی ها
در بخش دیگری از این نامه به نگرانی از بیکاری 
و پیدا نکردن فرصت شغلی مناسب اشاره شده و آمده 
است: »چه کسی می تواند پاسخگوی فارغ التحصیلان 
این رشته ها باشد که جویای کار هستند ولی با این 
اقدام آینده شغلی شان درخطر افتاده. دانشجویانی که 
در کنکور سراسری با کسب رتبه های عالی وارد این 
رشته ها شده و با پشت سرنهادن واحدهای طاقت فرسای 

چهارساله  فارغ التحصیل شده اند.«
لغو  از وزیر بهداشت خواستار  این دانشجویان  
پذیرش کاردانی های علوم پزشکی بدون کنکور شدند.

پذیرش  به  نسبت  فارغ التحصیلان  نگرانی  عمده 
است.  شغلی  موقعیت های  درخصوص  کاردان 
جایگاه هایی که در قالب مراقب سلامت، ماما، مسئول 
آزمایشگاه و ... شکل می گیرد و عمدتا به شرکت های 
پیمانی سپرده می شود. پیمانکاران هم شاید مقید  و 
ملزم به پذیرش فارغ التحصیلان خاصی باشند اما تعداد 
این رشته ها آن قدر زیاد است که قدرت عمل آنها در 
انتخاب نیروی کار را افزایش می دهد. در این میان 
رویکرد مسئولان ستادی شاید تنها امیدی است که 

این فارغ التحصیلان به آن دل بسته اند.
وزیر بهداشت در همایش تقدیر از دانشجویان استعداد 
درخشان در پاسخ به یکی از دانشجویان بهداشت عمومی 
که نگرانی خود را از کمبود موقعیت شغلی اعلام کرد، 
گفت: »اینکه به جای بهداشت یار ماما یا پرستار جذب 
می کنند  برای اولین بار می شنوم. اما آنچه در طرح تحول 
اتفاق افتاده، پیش بینی یک مراقب سلامت به ازای هر سه 
هزار نفر در روستاهاست تا بیماران مبتلا به بیماری های 
غیرواگیر را شناسایی کنند. برای این مراقبین سلامت، 
دانشجویان هر رشته ای می توانند جذب شوند. البته یک نفر 
هم استخدام نشده و همه به صورت شرکتی جذب شده اند.« 
او در ادامه سخنانش توپ را در زمین پذیرش بی رویه 
دانشجو که در سال های گذشته رخ می داده انداخت و 
ابراز امیدواری کرد که با حضور دکتر لاریجانی به عنوان 

معاونت آموزشی این مشکلات برطرف شود. 

ستون شیوه پذیرش حذف شد
درکنار تغییراتی که درمورد پذیرش دانشجو در مقطع 
کاردانی رخ داده، اما دفترچه راهنمای انتخاب رشته آزمون 
سراسری امسال با نسخه چند روز پیش خود تفاوت 
چشمگیری داشته است. یکی از این تغییرات مربوط 
به حذف ستون توضیح درمورد شیوه پذیرش دانشجو 
در مقطع کاردانی است که بدون آزمون رخ می دهد یا با 
آزمون. درحالی که داوطلبان آزمون سراسری این روزها 
مشغول انتخاب رشته هستند، دفترچه راهنمای انتخاب 
رشته که شامل کد رشته ها و اطلاعات جزئی در این مورد 

است اما ستون شیوه پذیرش از آن حذف شده است.

خانه ملت: نمایندگان در نشست علنی امروز مجلس شورای 
انتخابات  بر  ناظران مجلس در هیات مرکزی نظارت  اسلامی 
سازمان نظام پزشکی از سوی کمیسیون بهداشت و درمان را 

انتخاب کردند.  
بنا بر این گزارش یعقوب شیویاری با 142 رأی، محمدحسین 
از  با 128 رأی  با 132 رأی و محسن علیجانی زمانی  قربانی 
مجموع 173 رأی به عنوان ناظران مجلس در هیات مرکزی نظارت 

بر انتخابات سازمان نظام پزشکی انتخاب شدند.

هراس  از ورود دانشجویان بدون کنکور به دانشگاه های علوم پزشکی 
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معاون آموزشی وزارت بهداشت گفت:»توسعه راهبردی  وب دا: 
آموزش با رویکرد ویژه به رشته های میان رشته ای یکی از محورهایی 
است که در برنامه های تحول و نوآوری در آموزش علوم پزشکی 
موردتوجه قرارگرفته و مبنای واسپاری مأموریت های ویژه به مناطق 

آمایشی نیز توسعه میان رشته ای ها در نظام سلامت کشور است.«
باقر لاریجانی  در همایش  دانشگاه و ماموریت گرایی به تغییرات 
فضای ملی و بین المللی اشاره کرد و گفت:»با شرایط حاضر رشته های 
موجود پاسخگوی نیازهای نظام سلامت نیست و مرزهای بین رشته های 
علوم پزشکی و سایر حوزه ها کمرنگ شده و لازم است با رویکردی 
نوین به توسعه آموزش بین رشته ای پرداخته شود.« معاون آموزشی 
وزارت بهداشت گفت:»مصوبه آمایش سرزمینی و تشکیل کلان 
مناطق آمایشی این شرایط را فراهم آورده تا نظام سلامت بتواند 
از کلیه ظرفیت های موجود در منطقه بهره برداری نماید.« لاریجانی 
گفت:»توسعه رشته های بین رشته ای در حوزه علوم انسانی از جمله 
مأموریت هایی است که در منطقه 5 آمایشی در دست پیگیری است و 
به زودی برنامه توسعه رشته های بین رشته ای در علوم پزشکی کشور با 
همکاری این کلان منطقه نهایی خواهد شد.«  وی اضافه کرد:»تعامل 
با دانشگاه های خارج از وزارت بهداشت ازجمله ملزوماتی است که 
می تواند زمینه توسعه آموزش بین رشته ای را فراهم آورد و مناطق 

آمایشی این امکان را بیش از پیش فراهم آورده است.«

ایسنا: معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه 
این وزارتخانه توان اختصاص تسهیلاتی نظیر پرداخت وام و تخصیص 
خوابگاه های متأهلی به دانشجویان را ندارد، گفت:» سال گذشته 16 
میلیارد تومان به معاونت فرهنگی و دانشجویی وزارت علوم بودجه 
اختصاص داده شد. اما این رقم در وزارت بهداشت سه میلیارد تومان 
بود. اگر بخواهیم نسبت دانشجویان وزارت علوم و وزارت بهداشت 
را بسنجیم باید 40 درصد این بودجه یعنی حدود 9 میلیارد تومان 
به وزارت بهداشت اختصاص داده شود.« محمدرضا فراهانی اظهار 
کرد:»متاسفانه به دلیل این توزیع ناعادلانه، وزارت بهداشت نمی تواند 
تسهیلاتی نظیر وام ازدواج، مسکن و غیره در اختیار دانشجویان خود 
قرار بدهد.« وی تصریح کرد:»چرا صندوق رفاه دانشجویان در وزارت 
بهداشت نمی تواند این منابع و تسهیلات را به دانشجویان خود پرداخت 
کند. در حالی که در وزارت علوم تعداد افرادی که وام دریافت می کنند 
ولی بازپس نمی دهند بسیار بیشتر از وزارت بهداشت است. آماری 
که چند ماه پیش اعلام شد نشان می دهد حدود 400 میلیارد تومان از 
وام ها توسط دانشجویان وزارت علوم بازگردانده نشده، این در حالی 
است که بسیاری از دانشجویان وزارت بهداشت وام های خود را بعد 

از فارغ التحصیلی پرداخت می کنند.« 

 توسعه رشته های بین رشته ای
 در علوم پزشکی کشور

400 میلیارد تومان از وام های 
دانشجویان پس داده نشده است

مدیران بیمارستان ها و صاحبان صنایع پزشکی و دارویی
آیـا مـی دانـیـد ...

»سپیـد« تنها روزنامه پزشکی کشور و خاورمیانه است؟
اغلب افراد جامعه پزشکی هر روز »سپیـد« را مطالعه می کنند؟

»سپیـد« هر روز برای پزشکان، مراکز درمانی و مراکز آموزشی پزشکی ارسال می شود؟

آگهی جذب نیروی انسانی در حوزه های پزشکی تان را به ما بسپارید
همین امروز با ما تماس بگیرید:

تلگرام: 09901981725 تلفن: 22887354 – 22887355 
pr@sepidonline.ir :ایمیل گان
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ناظران انتخابات سازمان نظام 
پزشکی انتخاب شدند

  نگین باقری

سپید: امیرعباس با فلج مغزی پا به این دنیا گذاشت. 
روزانه ده ها بار تشنج می کند، نمی خندد، گریه نمی کند 
و تکان نمی خورد. مادر او اعتقاد دارد زایمان سختی 
نتیجه رفتار پزشک بوده بچه اش را به این روز  که 
انداخته است. با این حال چند روز قبل نظام پزشکی 
مشهد حکم تبرئه متخصص زنان در پرونده فلج مغزی 
»امیرعباس« نوزاد 6 ماهه را صادر کرد اما بعد از شکایت 
دوباره این پرونده مجدداً به معاونت انتظامی سازمان 
نظام پزشکی کشور سپرده شد.  الهام، مادر امیرعباس، 
می گوید تا همین چند وقت پیش دکتر او هیچ وقت 
 توضیحی درباره بیماری امیرعباس به او نداده است. 
» وقتی امیرعباس به دنیا آمد، پرستارها گریه می کردند  و 
جوابی به من نمی دادند. همه سونوگرافی ها و جواب ها 
پیش از زایمان نشان می داد که فرزند من سالم بوده است.«

از ابتدا قرار بود که امیرعباس سزارین شود اما روز 
وضع حمل هرچه منتظر دکتر ماندند کسی نیامد.» هرچه 
زنگ می زدیم یا دردسترس نبود یا جواب نمی داد.« 
در نهایت بعد از درد زیاد ماما او را معاینه کرد. او 

را بی حس کرده بودند و بعد از چند ساعت پزشکش 
رسید.»مدام به هوش می آمدم و از هوش می رفتم. این 
بین فقط گاهی هاله هایی می دیدم. تا اینکه بعدا متوجه 
شدم من را اتاق عمل بردند و سزارین کردند. روز بعد 
هم دکتر بالای سرم آمد و گفت: که من وقتی بچه 
را به دنیا آوردم شل و ول بود. ضربان قلبش تا آخر 
وقت خوب بود. من کاری نکردم اما اگر می خواهید 
بروید شکایت کنید. فکر می کنید حال من از شما بهتر 
است؟ من عذاب وجدان دارم.« به گفته مادر امیر عباس 
آن روز همه می گفتند که بچه در حین عمل خسته 
شده است و در دستگاه است.  این خانواده 9 میلیون 
NICU تومان صرفا برای شب هایی که امیرعباس در
بوده پرداخت کردند و در این مدت دائم این حرف 

را می شنیدند که بچه رفتنی است و زنده نمی ماند. 
نام امیرعباس حالا به هشتگی در شبکه های مجازی 
تبدیل شده است. نوزادی که به گفته محمد آقاجانی 
معاون درمان وزارت بهداشت تیمی از کارشناسان و 
مدیران اداره نظارت بر درمان برای بررسی پرونده اش 
به مشهد رفتند. محمد حسین میردهقان مدیرکل نظارت 
بر امور درمان وزارت بهداشت در گفت وگویی با 

خبرگزاری فارس درباره پرونده امیر عباس گفت:»پیرو 
تیم  توسط  عباس  امیر  پرونده  مجدد  های  بررسی 
کارشناسی اعزامی از سوی وزارت بهداشت به مشهد 
و بازدید از بیمارستان سینا و بررسی کارشناسانه پرونده 
و نشست مشترک با مسئولین دانشگاه، بیمارستان و 
اعضاء سازمان نظام پزشکی مشهد و والدین امیرعباس 
پرونده وی علاوه بر برگشت به نظام پزشکی استان 
خراسان رضوی برای بررسی بیشتر، به معاون انتظامی 
سازمان نظام پزشکی کشور نیز ارسال شد.« او ادامه 
داد:»این پرونده در حال حاضر به صورت جامع و 
دقیق در حال بررسی است و توسط دفتر نظارت و 
اعتباربخشی وزارت بهداشت در حال پیگیری است.«

میردهقان با اشاره به حکم صادره از سوی نظام 
پزشکی مشهد اظهار داشت:»همچنین با توجه به اینکه 
وظیفه وزارت بهداشت و دانشگاه مربوطه بررسی و 
ارسال پرونده به نظام پزشکی و مراجع قضایی است، 
نظام پزشکی باید در خصوص حکم و رای صادره 
پاسخگو باشد.« محسن خلیلی، قائم مقام معاون انتظامی 
سازمان نظام پزشکی درباره انتقال پرونده به تهران به 
سپید توضیح می دهد:»نظام پزشکی مانند دادگاه است 
و یک دادسرا دارد. این دادسرا کیفرخواست صادر 
می کند و به مرحله تعقیب می رود. کیفرخواست به 
هیئت بدوی می رود. طرفین می  توانند باز هم به این 
حکم اعتراض کنند. باز این اعتراض به هیئت تجدید 
نظر استان فرستاده می شود. تجدید نظر استان اگر حکم 
توبیخ کتبی همراه با درج در مجله نظام پزشکی را 
صادر کند، حکم قطعی است اما اگر حکم محرومیت 
صادر شود، شاکی می تواند به هیئت عالی شکایت کند.«
او درباره شرایطی که متهم از دادگاه حکم نگیرد 
توضیح می دهد:»او می تواند درخواست ماده 40 کند.  
رئیس کل با این درخواست باید پرونده را با حضور 
کارشناسان بررسی کند. اگر مغایرتی در آرا احساس 
شد و بررسی آن نیازمند رسیدگی مجدد بود باید به 
هیئت عالی آن را ارجاع دهد. هر اعتراضی که بشود ما 

در تهران آن پرونده را دریافت می کنیم.«

گزارش دو
پرونده »امیرعباس« به نظام پزشکی رسید


